台湾地区公共图书馆的发展 

毛庆祯
副教授
天主教辅仁大学图书资讯学系
E-mail: mao@blue.lins.fju.edu.tw

摘要

公共图书馆应该提供读者所需的图书资讯，在图书馆内或图书馆外使用；并且在图书馆内提供使用该等图书资讯所需的设备及场地。二次世界大战以来，台湾地区有四次大规模的公共图书馆建设计画，新建图书馆馆舍建筑、充实馆藏图书资讯、设立图书馆自动化系统、改善内部空间设施、培训图书馆员经营理念，以及进行中的提升阅读风气与图书馆评鉴。 

联合国教科文组织与国际图书馆协会联盟共同发布的「公共图书馆宣言」，从1949年该宣言首度问世, 1972年修订，至1994年的最近版本，均建议各国政府应提供免费的公共图书馆服务，让社区的所有成员都能利用公共图书馆的服务。 

台湾地区各级公共图书馆本身的预算，仅足以维持人事及开馆的经常费，对于资本性的支出，仍有赖上级单位的特别补助。综观这四次的计画，对公共图书馆的硬体建设有实质的帮助，但是仍然无法即时提供读者所需的图书资讯，以及在公共图书馆使用该等图书资讯所需的设备及空间。 

应美国青树教育基金会之邀，在2009年二度造访山西省沁县图书馆，提供台湾地区公共图书馆的发展经验，以及个人的期望，供美国青树教育基金会及山西省沁县图书馆参考。
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Abstract

A public library must serve the information needs of the community regardless of the library’s physical boundary.  It also provides adequate facilities and equipment to support the services. Since the World War II, Taiwan has undergone four major restructures of the public system, including building new libraries, beefing up collections, upgrading management systems, updating existing facilities, enhancing training and career development programs, and implementing regular assessment of service programs. 

The UNESCO Public Library Manifesto (first proposed by IFLA in 1949, and revised in 1972, and 1994) suggests that all countries provide library services to the general public in the community they serve free of charge.
Public libraries in Taiwan historically received limited government funding that was only sufficient for wages and general operation. Capital budget was approved as one-time, non-regular budgeting per a library’s request. The four library restructuring campaigns enabled libraries to upgrade their “hardware” but brought about little improvement on services. 
Invited by the Evergreen Education Foundation, the author has visited Qinxian County Public Library, Shanxi Province twice in 2009, to provide the experience of public library development in Taiwan, and personal expectation as reference.
